
اقتصادی

عرضه گوشت قرمز با قیمت 31 تا 39 هزار تومان
کوتاه اقتصادی مخالفت رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 

با ادغام بانک ها و موسسات اعتباری

بیمه و مالیات، بهانه جدید 
وزارت راه و شهرسازی برای 

تحویل ندادن مسکن مهر

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
پنج شنبه اول تیر ۱۳۹۶

۲۷ رمضان ۱۴۳۸ - شماره ۲۱۶۵۴

قیمت بازارنوع سکه
1/211/000سکه تمام طرح جدید
1/177/000سکه تمام طرح قدیم

640/000نیم سکه
372/000ربع سکه

253/000گرمی
114/242هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3745دلار
4264یورو
4845پوند

1094لیر ترکیه
1027درهم امارات

* شــاخص بورس تهران درآخرین روز معاملاتی خردادماه بازهم افت کرد. در 
پایان دادوســتدهای دیروز بازار سرمایه تعداد 963 میلیون سهم و حق تقدم به 
ارزش 202 میلیارد تومان در 31 هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص 
بورس با افت 131 واحدی تا ارتفاع 78 هزار و 736 واحدی سقوط کرد. بیشترین 
تاثیر منفی بر حرکت دماسنج بازار سهام در دیروز به نام نمادهای شپنا، و غدیر و 
وبملت شد و در مقابل نمادهای معاملاتی شبهرن، و خاور و جم با رشد خود مانع 
افت بیشتر شاخص شدند. گفتنی است روند نزولی شاخص بورس از روزهای پس 

از انتخاب مجدد حسن روحانی شروع شده و تاکنون ادامه دارد.
* یک عضو کمیسیون صنایع مجلس با اعلام اینکه متأسفانه بیش از ۷ 
ماه از برگزاری اولین جلسه کمیسیون صنایع با وزیر صنعت می گذرد، 
گفت: هنوز خبری از برگزاری جلســه دیگر برای بررسی قراردادهای 
جدید خودرویی نیســت.حمیدرضا فولادگر در گفت وگو با تسنیم، با 
اشاره به جلسه سال گذشته کمیســیون صنایع به وزیر صنعت برای 
ارزیابی قراردادهای خودرویی، اظهارداشت: در آن جلسه توضیحات وزیر 
صنعت برای نمایندگان مجلس قانع کننده نبود و قرار شد در جلسات 
بعدی این موضوع بیشتر ارزیابی شــود اما متأسفانه بیش از ۷ ماه از 
آن جلســه گذشته و هنوز خبری از برگزاری جلسه دیگر برای بررسی 
قراردادهای جدید خودرویی نیســت.وی درباره اینکه در آن جلسه به 
وزیر صنعت گفتم اگر قرارداد محرمانه است لااقل تعدادی را منتشر و 
در اختیار نمایندگان قرار دهند، افزود: همچنان منتظریم وزیر صنعت 
توضیحات قانع کننده ای را در مورد قراردادهای خودرویی مطرح کند تا 

ابهامات نمایندگان برطرف شود.
* مدیرکل اســتاندارد تهران از آغاز طرح نظارت بر کم فروشی و کیفیت مصالح 
ساختمانی، در گشت مشترک با نهادهای قضایی و اجرایی، در سطح استان خبر 
داد. هدف از این طرح که در آن بازرسان استاندارد به همراهی نمایندگان سازمان 
معدن، صنعت و تجارت، ســازمان تعزیرات حکومتی و رابطین قضایی از نیروی 
انتظامی، از واحدهای تولیدی مصالح ســاختمانی در استان، بازرسی می کنند، 
کنترل کیفیت و نظارت بر کم فروشی واحدهای تولیدی است. بازرسان استاندارد 
از واحدهای تولیدی شــن و ماسه، بتن، بلوک سقفی، موزاییک، آجرنما و انواع 
تیرچه در سطح استان بازرسی می کنند. در حال حاضر 373 واحد تولیدی مصالح 

ساختمانی در استان تهران با مجوز استاندارد، فعالیت دارند.
* مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران از هوشمندسازی ۵۲۵ حلقه 
چاه آب کشاورزی در استان تهران تا پایان سال جاری خبر داد.به گزارش 
تسنیم، »محمدرضا بختیاری« اظهار داشت: بر اساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته در ســال جاری 3000 حلقه چاه در محدوده عملکرد این 
شــرکت باید پر و مسدودالمنفعه شود که تعدادی از آنها مسدود شده 
است. وی با بیان اینکه هم اکنون دو پیمانکار در زمینه انسداد چاه های 
غیر مجاز مشغول فعالیت هستند، افزود: با توجه به اهمیت طرح احیا و 
تعادل بخشی و با برنامه ریزی های صورت گرفته، روند اجرای این طرح 
برای تحقق هرچه زودتر اهداف مورد نظر تســریع پیدا می کند. وی با 
اشاره به برنامه ریزی برای نصب ۵۲۵ دستگاه کنتور هوشمند در سال 
1396 بر روی چاه های آب گفت: حدود ۵۲۵کنتور از نوع حجمی و ۲000 
کنتور نیز مربوط به طرح فهام اســت که پیشرفت هایی در این زمینه 

حاصل شده است.
* یک فعال کارگری می گوید: عزم و اراده ای برای تدوین و تصویب ســند کار 
شایســته در کشــور نمی بینم در حالی که این موضوع باید مثل سایر مباحث 
اقتصادی مورد توجه قرار بگیرد.رحمت اله پورموسی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید 
بر ضرورت تدوین سند کار شایسته در کشور، اظهار کرد: تدوین سند کار شایسته 
نه تنها در برنامه پنجم بلکه در برنامه ششم توسعه نیز مورد تاکید قرار گرفته ولی 
به نظر می رسد که عزم و اراده ای برای انجام آن وجود ندارد وی گفت: دلیل اینکه 
سند کار شایسته برای کارگران اهمیت دارد به دلیل تاکیدی است که در آن بر 
کرامت و منزلت نیروی انسانی و توجه به وضع معاش و درآمد کارگر شده است.

در طــرح تنظیم بازار انواع گوشــت قرمز 
گوسفندی و گوساله داخلی و خارجی 31 هزار 
و ۵00 تومان تا 39 هزار و ۵00 تومان در میادین 
میوه و تره بار و فروشگاه های زنجیره ای به صورت 

بسته بندی شده به فروش می رسد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، بعد از اقدامات دولت 
برای تنظیم بازار گوشت قرمز و همزمان شیوع ویروسی 
تب کریمه کنگو در کشــور که نگرانی های بی موردی 
بابت مصرف گوشت قرمز در کشور ایجاد کرد، قیمت 
این محصول در مقایســه با ماه  های گذشته فروکش 

کرده است.
بنابر این گزارش هر کیلوگرم گوشــت سردست 
گوســاله یک کیلوگرمی به صورت بسته بندی شده 
در فروشــگاه های زنجیره ای طرح تنظیم بازار دولت 
همکاری دارند 31 هزار و 490 تومان و ران گوساله یک 
کیلوگرمی 32 هزار و 490 تومان به فروش می رسد.

قیمت هــر کیلوگرم ران گوســفندی آســیای 
میانه 39 هزار و 500 تومان، نیم شــقه 4 کیلوگرمی 

در میادین میوه و تربار

گوسفندی 136 هزار تومان، 2کیلوگرمی آسیای میانه 
79 هزار تومان، ران یک کیلوگرمی گوسفندی 43 هزار 

و 290 تومان، نیم شقه سردست گوسفند 3 کیلوگرم 
96 هزار تومان و ران گوسفندی 2 کیلوگرمی 86 هزار 

و 490 تومان در طرح تنظیم بازار به صورت بسته بندی  
شده به فروش می رسد.

بنابر این گزارش یکی از فروشندگان این کالا در 
میادین میوه و تره بار درباره حجم ورود این محصولات 
به فروشگاه ها می گوید: با قیمت مناسب تری که این 
محصولات دارند و مردم از خرید آن استقبال می کنند 
گوشت های تنظیم بازاری در بسیاری از روزها قبل از 

ظهر به فروش می رسد.
فروشنده یکی از فروشگاه های زنجیره ای نیز که در 
طرح تنظیم بازار گوشت قرمز مشارکت دارد در این باره 
می گوید: شرکت های بســته بندی که با دولت برای 
عرضه این گوشــت های تنظیم بازاری همکاری دارند 
به صورت روزانه این گوشــت ها را برای ما می آورند و 

استقبال خوبی نیز توسط مردم از آن می شود.
وی افزود: این گوشــت ها به طــور معمول برای 
عرضه در فروشگاه وجود دارد و کمتر پیش می آید که 
مشتری تقاضای آن را داشته باشد اما محصولی برای 

عرضه نداشته باشیم.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با بیان 
اینکه بــازار خودرو در داخل کشــور در اختیار دو 
تولید کننده داخلی اســت، گفت: افزایش قیمت در 
شــرایطی که سطح کیفی خودرو نیز ارتقاء پیدا کند 

قابل توجیه است.
ســید جواد حسینی کیا در گفت وگو با خبرگزاری خانه 
ملت، در خصــوص افزایش قیمت خــودرو در بازار، گفت: 
علــت افزایش قیمت خودرو با نگاه داخلی و بی رقیب بودن 

کارخانجات تولید خودرو در کشور است.
وی با بیان اینکه عرضه خودرو در داخل کشور در اختیار 
دو تولید کننده داخلی اســت، اظهارداشت: نهاد حمایت از 
مصرف کننده باید در مســئله افزایــش قیمت خودرو ورود 
پیــدا کند و از مصرف کنندگان خودرو داخلی یک حمایت 

ویژه ای انجام دهد.
حسینی کیا با اشاره به اینکه در بحث خودرو های تولید 
داخل اگر افزایش قیمت به دلایل ارتقا سطح کیفیت و بیمه 

باشد قابل توجیه است، تصریح کرد: اگر کیفیت خودروهای 
تولیدی تغییر نکرده اما قیمت آنها افزایش پیدا کرده است 
باید نهادهای نظارتی،سازمان بازرسی و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به مســئله ورود کنند و قیمت ها را به میزان قبل 

بازگردانند و با خاطیان برخورد کنند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر اینکه علت های افزایش قیمت خودرو در کمیسیون 
صنایع و معادن بررسی خواهد شد، خاطر نشان کرد: سازمان 

حمایت از حقوق مصرف کننده در صورت مشــاهده افزایش 
بی رویه قیمت خودرو باید اعتراض خود را اعلام کند، نظارت 
بــر افزایش قیمت خودرو بر عهده شــورای رقابت و قیمت 

گذاری خودرو است.
گفتنی است طی روزهای گذشته اعلام شد قیمت خودرو 
از 300هزار تا 2میلیون تومان افزایش یافته است.نکته عجیب 
در این میان آن که خودروسازان علیرغم این افزایش قیمت 

بازهم درخواست افزایش مجدد قیمت خودرو را داده اند!

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

وزارت صنعت و نهادهای نظارتی باید با افزایش قیمت خودرو  برخورد کنند

رئیس اتحادیه خرازی فروشان و وابسته 
آرایشــی،  لوازم  تهران گفت: 8۵ درصد 

بهداشتی کشور خارجی است.
ســید حســین دکمه چی، رئیــس اتحادیه 
خرازی فروشــان و وابسته تهران در گفت وگو با 
»نســیم آنلاین« اظهار داشت: 10 تا 15 درصد 
بازار ادکلن سهم تولید داخل است که می آورند 
و داخــل بســته ها را پر می کننــد و 85 تا 90 
درصد متعلق به جنس های خارجی است که از 
ایــن 85 درصد جنس های وارداتی حدود 15 تا 
20 درصد اجناس به صورت قاچاق و غیررسمی 

وارد بازار می شود.
وی افزود: بیشترین واردات از کشور فرانسه 
و پــس از آن امارات اســت، واردات از کشــور 
فرانسه به این ترتیب است که بشکه های بزرگ 

رئیس اتحادیه خرازی فروشان و وابسته تهران:

85 درصد لوازم آرایشی و بهداشتی کشور خارجی است

ادکلن فرانســوی و کشــورهای دیگر را در این 
کشور بسته بندی کرده و بعد این بسته بندی ها 

را بــه تهران صــادر می کنند.رئیــس اتحادیه 
خرازی فروشــان گفت: در حال حاضر و در سال 

جدید هیچ گونه افزایش قیمتی بر روی ادکلن ها 
اعمال نشــده، لوازم بهداشتی و آرایشی هم که 
زیرمجموعه اتحادیه خرازی ها محسوب می شود 

افزایش قیمتی در سال جدید نداشته اند.
وی تصریح کرد: تولید داخلی در لوازم آرایشی 
و بهداشــتی مانند ادکلن تنها 15 درصد از بازار 
را به خود اختصاص داده و بقیه وارداتی اســت، 
البته جنس های وارداتــی را بیش از این که به 
خرده فروشــان بدهند به مجتمع های تجارتی 
عرضه می کنند که پروانه خود را از اتاق اصناف 
دریافــت می کنند، بنابراین وقتی بازرســی هم 
از اتحادیه به این مجتمع ها سرکشــی می کند، 
اظهار می کنند که ما مجوز از اتحادیه گرفته ایم 
و این خودش به یک مشکل در این حوزه تبدیل 

شده است.

سخنگوی شــرکت »انی« ایتالیا با اشاره به 
امضای موافقتنامه ای برای مطالعات امکان سنجی 
توسعه یک میدان نفتی و یک میدان گازی در 
ایران گفت: »توافق با شــرکت ملی نفت ایران 
شامل هیچ تعهدی برای سرمایه گذاری نمی شود.«

به گزارش تسنیم به نقل از رویترز، شرکت نفتی انی 
ایتالیا روز سه شنبه موافقتنامه ای با ایران برای مطالعات 
امکان سنجی توسعه یک میدان نفتی و یک میدان گازی 
به امضا رساند. این اقدام نشان دهنده بازگشت احتمالی 
این شرکت ایتالیایی به بخش بالادستی نفت ایران بود.

در عین حال ســخنگوی انی روز سه شنبه گفت: 
»توافق با شــرکت ملی نفت ایران شامل هیچ تعهدی 

برای سرمایه گذاری نمی شود.«
شرکت دولتی انی ایتالیا که در دهه 1950 میلادی 
وارد ایران شد، قبل از تحریم ها، در توسعه میدان نفتی 
دارخوین و میدان گازی فراساحلی پارس جنوبی ایران 

مشارکت داشته است.
ســخنگوی شــرکت انی گفت: »توافقنامه )روز 
سه شــنبه( شــرایط را برای بازپرداخــت بدهی های 
معــوق 280 میلیون دلاری که انــی همچنان بابت 

ســرمایه گذاری های قبلی )از ایران( طلب دارد فراهم 
می کند.«کلودیو دسکالزی، مدیرعامل شرکت انی قبلا 
گفته بود، وقتی پول سرمایه گذاری های قبلی بازپرداخت 
شود و نوع قراردادهای پیشنهادی ایران مشخص گردد، 

انی مجدد کار در ایران را آغاز خواهد کرد.
یک مقام نفتی ایران در ماه جاری میلادی گفته، 
انی همچنین علاقه مند به شــرکت در مناقصه توسعه 

میدان نفتی آزادگان در جنوب ایران است.
تهران بــرای افزایش ظرفیت تولیــد نفت و گاز 
طبیعی خود به میلیاردها دلار سرمایه گذاری خارجی 

شرکت های انرژی بین المللی نیاز دارد.
در مــاه ژانویــه، ایران نام 29 شــرکت از بیش از 
24 کشــور جهان را اعلام کرد که مجاز به شــرکت 
در مناقصه هــای مربوط به پروژه های نفت و گاز ایران 
هســتند که در آنها از قالب قراردادی جدید استفاده 

خواهد شد.
ســال گذشــته ایران یــک موافقتنامــه اولیه با 
شــرکت های رویال داچ شل و گازپروم به امضا رساند 
و امیدوار اســت به زودی یک قرارداد گازی با شرکت 

توتال منعقد کند.

سخنگوی شرکت نفتی »انِی« ایتالیا: 

تعهدی برای سرمایه گذاری در ایران ندادیم

سرویس اقتصادی-
بانک مرکزی بعد از گذشت یک سال و نیم از برجام، 
وعده جدیدی برای یکســان سازی نرخ ارز داد و این 
بار هم آن را با اما و اگرهایی درباره روابط کارگزاری با 

بانک های دنیا همراه کرد! 
ماجرای نوســانات ارزی و وعده تک نرخی کردن نرخ ارز 
عمــری به درازای عمر دولت یازدهــم دارد. دولت و به طور 
ویژه رئیس کل بانک مرکزی در طول ســال های اخیر بارها 
وعده تک نرخی کردن ارز را داده است ولی هر بار با بهانه ای 

آن را تمدید کرد.
در یکی از آخرین موارد، تابستان سال گذشته، سیف در 
یک برنامه تلویزیونی از یکســان سازی نرخ ارز تا پایان سال 
95خبر داد، موضوعی که در 24 بهمن ماه 94 نیز از ســوی 
رئیس جمهور مطرح و بر ضرورت یکســان سازی نرخ ارز در 
سال 95 تأکید شد.در این بین نه تنها این وعده عملی نشد 
که در این مدت قیمت ارز رسمی با افزایش همراه بوده است 
و همین موضع شائبه ای را پیش آورد که قرار است در نرخی 
نزدیک به قیمت ارز آزاد، نرخ های دولتی و بازار به هم برسند 

که البته تا کنون همین اتفاق هم نیفتاده است.
در ادامه این ماجرا، خبرگزاری مهر روز گذشــته از قول 
معاون ارزی بانک مرکزی نوشــت: تا پایان ســال به شرایط 
لازم برای برقراری روابط کارگزاری با بانک های دنیا خواهیم 
رسید و آنگاه می توانیم یکسان سازی نرخ ارز را عملیاتی کنیم.

غلامعلی کامیاب گفته است: در بانک مرکزی هم در حال 
کار کارشناسی بر روی این موضوع و برطرف کردن موانع آن 
هستیم؛ این در حالی است که از حدود دو سال پیش آمادگی 
برای یکسان سازی را داشتیم، اما تصمیم گرفتیم زمانی این 

تک نرخی شدن ارز باز هم مشروط شد

یکسان ســازی را انجام بدهیم که بتوانیــم روابط کارگزاری 
بانک ها را به درجه ای برســانیم کــه به راحتی قادر به انجام 
عملیات خزانه داری ارزی باشــند و بعد از آن، یکسان سازی 
نرخ ارز هم انجام گیرد.آن طور که معاون ســیف تأکید کرده، 
روابط کارگزاری بانک ها هنوز به درجه ای نرســیده است که 
به راحتی قادر به انجام عملیات خزانه داری ارزی باشیم. این 
حرف یعنی بعد از گذشت یک سال و نیم از برجام و حل مشکل 
مبادلات بانکی کشور، هنوز گشایش هایی -آنچنان که گفته 
می شــد- بوجود نیامده تا بتوان وعده ارز تک نرخی را عملی 
کرد، آن هم در شرایطی که رئیس جمهور در روز اجرای برجام 
گفت؛ در همان روز هزار ال سی گشایش یافته است.از سوی 
دیگر با وضعیتی که آمریکایی ها پیش پای کشور گذشته اند و 
تحریم های بی سابقه ای که با بهانه های غیر اقتصادی و عواقب 
اقتصادی تدارک دیده اند، می توان صحبت های معاون بانک 

مرکزی را به فراموش کردن وعده ارز تک  نرخی در عمل تعبیر 
نمود.با این حال معاون ارزی بانک مرکزی با اما و اگر از کنار 
تحریم های جدید آمریکا که نقض صریح برجام اســت عبور 
کرده و حتی در اظهار نظری عجیب، سعی کرده بانک ها را از 
ترکش های مستقیم تحریم های جدید آمریکا دور نشان دهد.
کامیــاب در خصوص تصمیمات اخیــر آمریکا مبنی بر 
تجدید تحریم ها و تاثیر آن بر روابط کارگزاری بانک های ایرانی 
گفت: تصمیماتی که سنای آمریکا گرفته، به صورت مستقیم 
به بانک ها ارتباطی ندارد و موضوعی به صورت مشخص در این 
زمینه، مورد اشاره واقع نشده است؛ اگرچه در آینده خواهیم 
دید که چه اثری روی روابط بانکی ما با دنیا خواهد داشــت؛ 
اما تصور ما بر این اســت که اگر استانداردهای بین المللی در 
بانک ها اعم از دولتی و خصوصی پیاده ســازی شود، موقعیت 

ما در مقابله با آنها، تقویت خواهد شد.

استقبال از خودتحریمی
معاون ســیف به برنامه های دولت برای اعتمادسازی 
در قبال کارگروه اقدام مالی هم اشــاره کرده و گفته است: 
احتمال می دهیم تا پایان امســال، به شــرایط لازم برای 
برقراری این روابط کارگزاری با بانک های دنیا برسیم. البته 
 FATF این موضوع بستگی به جایگاه ما در گروه اقدام مالی
دارد کــه اگر وضعیت ایران از غیر همکار به همکار تبدیل 
شــود، گام بزرگی در گســترش روابط کارگزاری برداشته 
خواهد شــد.این همان موضوعی است که بارها درباره آن 
هشدار داده شده است. دولت هنوز این موضوع را نپذیرفته 
که پنجره برجام تقریبا بسته شده و درگیر کردن نظام مالی 
کشور با چاله ای همچون FATF به بهانه شفافیت، انداختن 
نظام بانکی در تله مالی دشــمن و ابزاری برای دستیابی به 
خواسته هایی دیگر است و در مقابل نمی تواند مشکلات مالی 
کشــور را حل کند. اگر آمریکا قرار بود با تعهد ما به گروه 
اقدام مالی به ما کمکــی کند، تحریم های جدید را که به 
سیاهچاله تحریمی تعبیر می شود علیه کشورمان به جریان 
نمی انداخت.تا همین جــای کار هم فرصت های زیادی از 
دست رفته که بازگشت آنها محال یا بسیار دشوار است. با 
ایــن حال هنوز هم راه هایی برای فرار از وضع ناگوار پیش 
رو وجود دارد. اولین شرط عبور از بحران هم پذیرش اصل 
بحران از سود دولت و بویژه مسئولان نظام پولی و مالی است. 
بانک مرکزی باید بپذیرد که در شرایط مطلوبی قرار نداریم 
و گرنه دور دیدن نظام بانکی کشور از تحریم های آمریکا و 
امید بستن به FATF و امثال آن دردی را دوا نخواهد کرد. 
صمیمانه به مسئولان دلسوز بانک مرکزی می گوییم که تا 

دیر نشده وقت را دریابند.

در پــی درج مطلبی در روزنامه کیهان مورخ 96/3/23 
با عنوان »سوءمدیریت، پاشنه آشیل سیستم بانکی کشور« 
روابط عمومی بانک مرکزی با ارسال توضیحاتی ضمن تأیید 

اغلب بخش های این مطلب نوشته است:
نگارنده مطلب در یادداشــت آورده اســت »موسسات 
اعتباری کشــور بازوی نظام بانکی کشــور هستند و رقیب 
بانک ها به شمار نمی آیند و این موسسات می توانند همسو 
با بانک ها به نیازهای موجود در کشور پاسخ دهند.« ضمن 
تأیید این موضوع باید یادآور شد نقش بانک ها و موسسات 
اعتباری مجاز در بازار پولی کشــور بسیار با اهمیت و موثر 
اســت لیکن آنچه موجــب اختلال در این بازار می شــود 
موسسات اعتباری غیرمجاز و رقابت آنها بر سر جذب سپرده 
با دادن وعده ســود بیشتر است. به بیان بهتر سود بالاتر نه 

تنها عایدی برای سپرده گذار ندارد، بلکه منافع او را نیز در 
طولانــی مدت به خطر می انــدازد و در این بین بانک ها و 
موسسات غیرمجازی که از سوی بانک مرکزی، مجوزی را 
کسب نکردند، به هیچ وجه مکانی امن برای سپرده گذاران 

و حفاظت از پول آنها نیستند.
نگارنده مطلب در فرازی از یادداشت خویش ریشه اصلی 
مسئله و حواشی ایجاد شده برای موسسات اعتباری عموماً 
غیرمجاز را تصمیمات بانک مرکزی بیان کرده اســت و این 
در حالی اســت که بانک مرکزی با توجه به مشــکلاتی که 
از ســوی فعالان غیرمجاز در بازار پول به وجود می آمد در 
راستای تکالیف قانونی و قانون بازار غیرمتشکل پولی مصوب 
ســال 1383 و آیین نامه اجرایی قانون مذکور مصوب سال 
1386 و مصوبه مورخ 1390/2/27 شــورای پول و اعتبار، 

اقدامات لازم به منظور ساماندهی بازار غیرمتشکل پولی از 
جمله تعاونی های اعتباری غیرمجاز را از سنوات گذشته در 
دســتور کار خود قرار داده است و هدف از این تصمیمات 
چیزی جز ساماندهی و رفع معضل غیرمجازها نبوده و نیست 
و خوشبختانه با اتخاذ سیاست های بانک مرکزی چند موسسه 
بزرگ غیرمجاز از جمله »میزان« و »ثامن الحجج« ساماندهی 

و سپرده  سپرده گذاران را تعیین تکلیف کرده است.
گفتنی اســت در بخــش دیگری از مطلــب، نگارنده 
درخصــوص ورود بانــک مرکــزی به اساســنامه بانک ها 
این گونه آورده اســت که: »متأسفانه بانک مرکزی به جای 
سیاست گذاری، عملًا اداره بانک ها را در دست گرفته است 
که به وضوح با سیاست های برون سپاری کوچک کردن دولت 
مغایر است. ورود مستقیم و مصرانه بانک مرکزی به اساسنامه 

بانک ها از جمله مصادیق این دخالت به شمار می رود به این 
ترتیب می توان گفت که بانک مرکزی خود مقصر به وجود 

آمدن این وضعیت است.«
ضمن رد این ادعا باید گفــت، بانک مرکزی به عنوان 
مقام ناظر پولی و بانکی کشــور وظیفه نظارت بر بانک ها و 
موسسات اعتباری را برعهده دارد. از این رو ورود این بانک به 
اساسنامه بانک ها دخالتی از سوی این بانک تلقی نمی شود. 
بلکه به موجب ماده 30 قانون پولی و بانکی کشور هرگونه 
تغییر در اساســنامه بانک ها می بایست به تصویب شورای 
پول و اعتبار برســد. با این استدلال بانک مرکزی دخالتی 
در این باره نداشته اســت و صرفاً به دنبال وظیفه خود که 
همان نظارت بر حســن اجرای مصوبات و ابلاغیه های نهاد 

سیاست گذار است، اقدام کرده است.

توضیحات بانک مرکزی درباره یک مطلب

قائم مقام وزیر راه و شهرســازی از تعیین تکلیف پروژه های 
معارض مســکن مهر خبر داد و گفــت: اگر بحث بیمه و مالیات 
واحدهای مسکن مهر سریع حل نشود نمی توانیم آنها را تحویل 

دهیم. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، احمد اصغری مهرآبادی در حاشیه افتتاح 
تعدادی از واحدهای مسکن مهر پردیس اظهار کرد: از مجموع دو میلیون 
و 210 هزار واحد مسکن مهر که تسهیلات آنها پرداخت شده تاکنون کار 
ساخت یک میلیون و 945 هزار واحد به اتمام رسیده است. از این تعداد 
یک میلیون 835 هزار واحد افتتاح و به بهره برداری رسیده است. به جز 
پروژه های دارای معارض، فاقد متقاضی یا دارای پرونده در مراجع قضایی 

تلاش می کنیم ساخت پروژه ها را تا پایان سال جاری به اتمام برسانیم.
قائم مقام وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه تاکنون بانک مرکزی 
به 84 هزار واحد تســهیلات پرداخت نکرده اســت، افزود: بانک مرکزی 
اعلام کرده چون این پروژه ها در دولت جدید آغاز شده به آنها تسهیلات 
پرداخت نمی شــود. در این رابطه در حال مذاکره هســتیم اما هنوز به 

نتیجه نرسیده است.
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه تاکنون 845 هزار واحد 
مسکن مهر فروش اقساطی شده است، گفت: تا به امروز 54 درصد اسناد 

اعیانی واحدهای مسکن مهر به متقاضیان تحویل شده است.
اصغری مهرآبادی وصولی اقساط تسهیلات مسکن مهر را 13 میلیارد 
تومان اعلام کرد و با اشاره به اینکه بانکهای عامل تنها هشت هزار و 500 
میلیارد تومان تســهیلات پرداخت کرده اند، تصریــح کرد: انتظار داریم 
بانکهای عامل بخصوص بانک مسکن همکاری بیشتری در رابطه با تأمین 

منابع مالی مسکن مهر انجام دهند.
وی با اعلام اینکه بیمه و مالیات جزو اساســی ترین مشــکلات ما در 
مسکن مهر اســت گفت: هنوز در اســتانها در خصوص بیمه سلیقه ای 
عمل می شود چنانچه بحث بیمه و مالیات را سریع حل نکنیم و نتوانیم 
مفاصاحساب شــهرداری را بدهیم گواهی پایان کار و به تبع آن فروش 

اقساطی انجام نمی شود در نهایت امکان تحویل واحد نیز وجود ندارد.
قائم مقام وزیر راه و شهرســازی در ادامه با اشاره به اینکه 333 هزار 
مسکن مهر در استان تهران در دست احداث است یادآور شد: تاکنون کار 
ساخت 270 هزار واحد به اتمام رسیده و در شهرهای 25 هزار جمعیت 

115 هزار واحد به پیشرفت 98 درصدی رسیده است. 
اصغری مهرآبادی با اشاره به اینکه چهارهزار میلیارد تومان از محل خط 
اعتباری مسکن مهر به مسکن روستایی اختصاص یافته بیان کرد: تاکنون 
50 هزار و 700 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده که از این میزان 
48 هزار و 200 میلیارد تومان توسط بانک مسکن تأمین اعتبار شده است.

گفتنی اســت ، وزارت راه و شهر سازی به بهانه های مختلف تکمیل 
و تحویل پروژه های مسکن مهر را به تاخیر می اندازد و در حالیکه وعده 
داده اند تا پایان سال این پروژه ها به اتمام می رسد اما به نظر می رسد اکنون 
بیمه و مالیات را بهانه ای برای عقب انداختن تحویل واحدها قرار داده اند.
در همین حال، محســن نریمان مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید در حاشیه افتتاح پروژه های مسکن مهر پردیس با اشاره به اینکه 
هم اکنون 40 هزار واحد مسکن این شهر به مرحله نازک کاری رسیده 
اســت اظهار کرد: تا پایان عمر دولت یازدهم در شهرهای جدید تمامی 
استانهای کشور به جز البرز و تهران واحدهای مسکن مهر به اتمام می رسد.
وی با بیان اینکه متقاضیانی داریم که ســقف آورده آنها از هشــت 
میلیــون تومان تجاوز نکرده افزود: آنها باید تاکنون بیش از 30 میلیون 
تومان آورده خود را تکمیل می کردند. در طرف دیگر مسئله ، پیمانکاری 
داریم که بالای 95 درصد ساخت و ساز واحدهای مسکن مهر را با پول 
خود انجام داده اما متأسفانه هنوز مسئله وام این پیمانکار حل نشده است.

سرویس اقتصادی-
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: مؤسسات اعتباری 
ـ مالی غیرمجاز نباید قبل از تعیین وضعیت و ترازنامه های 

مالی شان با یکدیگر ادغام شوند.
محمدرضــا پورابراهیمی در یک برنامه تلویزیونی درباره اتفاقات 
اخیر در بازار پولی و مالی کشور و طرح بحث ادغام برخی از بانک ها 
و موسسات، اظهار کرد: مؤسسات اعتباری ـ مالی غیرمجاز نباید قبل 

از تعیین وضعیت و ترازنامه های مالی شان با یکدیگر ادغام شوند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: بسیاری از مؤسسات مالی 
ـ اعتباری پس از اعلام انحلال همچنان مشغول دریافت سپرده های 

مردم بودند. 
وی به مردم نیز هشدار داد در زمینه پیشنهاد پرداخت سودهای 
بالا به سپرده هایشان دقت بیشتری کنند زیرا این مسئله منشأ فساد 

در اقتصاد و بروز مشکل برای مردم است.
پورابراهیمــی افزود: معتقدیم رویکرد و عملکرد بانک مرکزی در 
مواجهه با مؤسســات مالی ـ اعتباری غیرمجاز منفعلانه است و این 

وضعیت برای کشور و مردم هزینه دارد. 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: بانک مرکزی باید 
برای یک بار هم که شــده تکلیف مردم و اقتصاد کشور را در زمینه 

مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجاز مشخص کند. 
وی گفت: مجلس شورای اسلامی همه ظرفیت های قانونی را در 
برنامه ششــم در اختیار بانک مرکزی قرار داده است و انتظار داریم 

بانک مرکزی با اقتدار عمل کند و پاسخگو هم باشد. 
با این حال بانک مرکزی تا حدودی مواضعی متفاوت در قبال این 
وضعیت دارد. به گزارش تســنیم معاون نظارتی این بانک در رابطه 
با شایعات منتشر شده مبنی بر بروز مشکلاتی برای مؤسسات ثامن 
و مهر اقتصاد، گفته است: این اخبار فقط شایعه بود و بانک مرکزی 

قاطعانه از این دو حمایت می کند.
فرشاد حیدری افزود: در کشور بیش از 35 بانک رسمی و صاحب 
مجوز شــامل بانک ها و مؤسسات اعتباری داریم که همه آنها تحت 

نظارت بانک مرکزی هستند.
وی همچنین با اعلام اینکه »ادغام بانکی را در دستور کار نداریم«، 
تأکید کرده است: ادغام برخی مؤسسه های مالی در جهت بهبود فرآیند 
اســت و باید با اجازه بانک مرکزی انجام شــود و در ادغام ها کنترل، 

حسابرسی و نظارت می کنیم.
البته اظهارات معاون نظارتی بانک مرکزی تا حدودی با سخنانی 
که چند روز پیش درباره احتمال ادغام این موسسات گفته بود تفاوت 
دارد. حیدری دو روز پیش گفته بود: مذاکرات بین مؤسســه کوثر با 
ســهامداران ثامن و بانک مهر اقتصاد و توافقات اولیه شده است که 
اگر مصلحت به ادغام آنها باشد با تشخیص بانک مرکزی انجام شده 

و بانک قوی تر، مستحکم تر و باثبات مالی بیشتری ایجاد شود.
در این بین، ســید ضیاء ایمانی، مدیرعامل بانک مهر اقتصاد هم 
به اخباری که پیرامون این موسســه منتشر شده واکنش نشان داد 
و تأکید کرد: در چند روز گذشــته بروز شایعاتی در خصوص ادغام 
بانک مهر اقتصاد با مؤسسات اعتباری کوثر و ثامن در برخی رسانه ها 
و شبکه های اجتماعی موجب ایجاد نگرانی در میان مشتریان بانک 
شــد و اطلاع رسانی مدیران این مؤسسات و تأکید بر حفظ استقلال 
بانک مهر اقتصاد، جای هیچ گونه نگرانی نیست و این بانک مستقل 

و با قدرت روند فعالیت های خود را ادامه می دهد.
همانطور که در اظهارات مســئولان پولی و مالی هم ذکر شــد، 
اخباری که در روزهای گذشــته مبنی بر مشکلات مالی موسساتی 
مانند ثامن بین مردم منتشــر شــده، بر نگرانی هــا درباره وضعیت 
موسسات مالی کشور دامن زده است. با گسترش این اخبار و حرف 
و حدیث ها، بخشــی از سپرده گذاران به شعب این موسسات مراجعه 
نمودند و ســپرده های خود را مطالبه نمودند و این مراجعات کم کم 

به تجمعات مردمی کشیده شد.
نمی تــوان کتمان کرد که موجــی از نگرانی در بین افراد جامعه 
بوجود آمده اســت که باید برای آن فکری کرد. در این شــرایط که 
مردم نگران ســرمایه خود هستند، شایسته است متولیان بازار پولی 
و مالی کشــور که تاکنون تلاش هایی را بــرای بهبود اوضاع صورت 
داده اند، مواظبت بیشتری بر اظهارات و مواضع خود داشته باشند تا 
بر دامنه این اتفاقات افزوده نشود. در این شرایط بانک مرکزی نقش 
تعیین کننده ای در آرامش بخشی به مردم را بر عهده دارد و باید تیمی 
متخصص و توانمند را در رأس امور قرار داده و اشتباهات گذشته را 

جبران کند تا اطمینان به جامعه بازگردد.

مدیرعامل آب و فاضلاب شــهری استان زنجان گفت: تعداد 
چاه های موجود در ســطح استان زنجان ۲0 هزار حلقه است که 

تنها 1۲0 حلقه آن مربوط به آب شرب شهری است.
علیرضا جزءقاسمی درباره وضعیت آب شرب استان زنجان اظهار کرد: 
تعداد چاه های موجود در سطح استان زنجان 20 هزار حلقه است که تنها 
120 حلقه آن مربوط به آب شرب شهری است. بیش از 90 درصد این 
چاه ها مربوط به بخش کشاورزی است و سهم بسیار ناچیز برداشت آب 

شرب از سفره های زیرزمینی برای آب شرب مشترکین می باشد.
وی افزود: با توجه به قرار گرفتن استان زنجان جزو چند استان دارای 
تنش آبی، تامین آب شرب شهروندان به جهت حساسیت امر در اولویت 

وظایف دولت در سطح وزارت نیرو و این شرکت قرار دارد.
مدیرعامل شرکت آبفا همچنین افزود: در مصرف آب صرفه جویی کنید 
جمله ای که بی هیچ تردیدی در این دهه اخیر نه تنها حس آگاهی بخشی 
داشته بلکه در پس خود موجی از نگرانی و تامل در باب آینده ای نامعلوم 

را نیز به تصویر می کشد.
جزءقاسمی گفت: شرایط فعلی کشور یا بهتر بگویم اقلیم ایران یکی 
از بحرانی ترین شرایط و توامان با نبود الگوی درست و مناسب در راستای 

کاهش بحران وضعیت نامطلوبی را ایجاد کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: به همان اندازه که مردم نســبت به این مقوله 

آگاهی دارند به همان اندازه نیز در بروز شرایط نقش دارند.
مدیرعامل شرکت آبفا تصریح کرد: آب باید اهمیت واقعی خودش را 
پیدا کند. لزوم فرهنگ مصرف بهینه منوط به فصل تابســتان نباشد که 
هر سال بر اساس سنت همه ساله کلامی در باب آن گفته شود و پس از 

مدت ها به فراموشی سپرده شود.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان:

استان زنجان فقط 120 حلقه چاه 
آب شرب دارد


